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Q.

in social work in 19667

1965/1966, yeah.

When you went to St Ninian's, you tell us that
SNR was Brother , is that right?
Correct, yes.

Did that change over the time that you were at

St Ninian's?

Yes.

GSU

Was hewhen you came to leave St Ninian's
in 19707

During your time in St Ninian's in the 1960s, clearly
there were other Brothers there at St Ninian's?
That's correct, yes.

What names can you remember over that period?

Well, there was ... IAT was one and

GzQ was another and ,. he was
SNR . I forget who else was there.
Very well, but you say thatwas
Brother [ ?

Yes.

He's dead now.
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You also mention some civilians who were there and the
names you mention are Charlie McKenna and Mr
They were there when you were there?

They were there, yes.

Can I just ask you about what you tell us at

paragraph 11 of your statement. 1I'll read that out to
you and you'll have it in front of you:

'The problem back then was that there were few staff
around. The Social Work Services Group in Edinburgh
weren't prepared to have a lot of staff around the
place. However, we did get three social workers in
1966."

You're suggesting there that at least for a period
there were staff shortages at St Ninian's?

That's correct, I was on my own.

As far as training is concerned, if you turn to
paragraph 15, you tell us that when you first went to
Gartmore that you took note of what all the other staff
were doing:

'They were well advanced in years in looking after
these youngsters. I saw how they operated and I tried
to imitate them.'

Was that sort of training on the job, so to speak,
that you were being exposed to?

Correct. I should think so, yes.
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At paragraph 18 you give us some idea as to how many
children were there when you first went to St Ninian's.
What you tell us there is:

'"There were 96 children when I first went to
5t Ninian's. They were all boys.'

It was quite a large establishment?
Yes. That's correct, yes.
What you're saying is that there was a shortage of staff
at that time in looking after the children?
Yes, that's correct.
You --
I was the only one looking after those -- out of class
time looking after those 96, apart from Mr and he
used to do the breakfast.

they take any part in looking after the children?

Well, helped me out in the yard

for six weeks to train me how to do it.

Now --

This was the period out in the yard, recreation, during
outwith class time and from -- in the evening time

from 6.00 until 8 o'clock then there would be a number

of staff on duty for doing activities.

Would that include some Brothers?

Yeah, the Brothers always, yeah.
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Well, I wouldn't be sure about that, but Mr Murphy used
to come fairly frequently and he lived beyond Stirling.
He was fairly near at hand.

As we've discussed, Michael, you moved from St Ninian's
to St Joseph's in Tranent. You tell us in paragraph 51
that that was on 1 October 19707

That's correct, yes.

Was there any background to you moving from St Ninian's

to St Joseph's?

No. What I did write about that who was
there and he worked in the senior school
in Glasgow and he was moved as in

Tranent and I have a feeling that he asked the
Provincial to send me there. That's the only reason
I think.

And --
Before you left -- carry on, Michael. Sorry.
I can't say that he did this, that he asked the
Provincial, because I don't know.
Was there an incident before you left St Ninian's where
a child sustained an injury and you were involved in
that incident?
That's a while back. In the early days in St Ninian's.
What incident are you talking about?

I had a misunderstanding with a boy, with a pupil.

15
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A.

Q.

A.

Q.

You would have no idea then what the hospital was told
as to how the boy came to be injured?
No, there was no report from the hospital about him.
Can I ask you this: did this incident have any bearing
on you being transferred from St Ninian's to
St Joseph's?
No, none at all.
Can I then look at your time at St Joseph's and you talk
about that on paragraph 52.

I think what you tell us is that you are there from
1 October 1970 and you spent 21 years there, until you
retired in 1991, is that correct?
That's correct, yes.
I think the De La Salle Order withdrew from St Joseph's
the year after, in 19927
Yes, I went down to Clayton Court.
You tell us you worked in Ogilvie cottage, what was your
role in Ogilvie cottage?
I was a social worker.
Were you the head of the cottage, if I can use that
description?
No.
Who was?

MJL , he was the senior social worker.

I perhaps should have asked just before. When you were

19
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in St Ninian's and indeed also in St Joseph's, did you
ever teach?

No.

As far as St Joseph's was concerned, you thought there
was about 80 boys there when you first arrived at

St Joseph's, is that right?

That would be about it, yeah.

Some were in two cottages and some boys were in the main
building, was that the set-up when you arrived there?
That was the set-up, yes.

Things changed as time went on and for example did there
come a time during your time when there were more
civilian staff and also day pupils attended?

That's correct.

You mentioned was he ELIN then at

S5t Joseph's when you got there?
Yeah, he had just been || R
At 59, what you do tell us is:

'I didn't supervise any other members of staff.
I was in charge of Ogilvie cottage towards the end of my
time in St Joseph's.'

Did there come a point in time during your time at
St Joseph's when you were in fact in charge of Ogilvie
cottage?

Just at the end of my time, yes, but not before that.

20
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These are set out broadly from about paragraph 138
through to 199. If I turn for example to paragraph 150.

While I'm doing this, Michael, can I also ask you to
have in front of you what we refer to as a key. That's
a document that will list names --

Yes, I've got that.

The reason I want to use that is that because these
individuals want to remain anonymous they've been
allocated a pseudonym, so when I'm asking you about the
individual I'll use the pseudonym.

In paragraph 150 the person mentioned, you'll see
his name is at the top of the list and his pseudonym is
'"Terry'. You can see that what 'Terry' is saying and
it's been set out for you is that, halfway down:

'For breakfast it was usually porridge. I never
liked porridge. I had to eat it. We were forced to eat
it by Brother Benedict.'

What is your response to that?

My response to that is already I mentioned to you that

it was Mr LSl who did the breakfast. I never did

breakfast. That's a false statement.
If I turn to perhaps paragraph 163.

I'll start at 162, because 162 is where this
person -- he is the sixth name down on the key list,

he's taken the pseudonym 'Seamus' in his evidence to the

33
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duty.
Would somebody within St Ninian's go and try and get
a boy who might run away get back to St Ninian's?

Yes. That would bemight go out,

because he'd be fairly free to do so.

That is Brother is it?

Yes. So what this lad is saying is incorrect right the
way through.

I'11l take you to the next paragraph. It's at 176 and
I'll just get the key for you.

It's about two-thirds of the way down, the key list.
Sometimes it's quite difficult to find these names,
because the list is so long. This is a person who wants
to use the pseudonym LLSEM when he's being referred to.

What W says at paragraph 176:

'About 6 pm it would be activities.

Brother Benedict's activity group was household
electricities. He would have a big board and tell us to
connect this to that and then he would flick a switch
and you'd get an electric shock. Brother Benedict
didn't teach a class and when he hit you he did so as if
he was hitting an adult.'

Again, he talks about an electric shock, but he also
talks about you hitting children, it would appear with

some force, because he says it's being done as if you
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were hitting an adult. Did that happen?

A. No. I didn't hit like that.

LADY SMITH: How did you hit them, Michael?

A. It's the laces, that was part of my

LADY SMITH: What did you do with them?

A. I already mentioned that they got a
backside with them if they were out

LADY SMITH: Which bit of their body?

A. That would be in the line-up or the
go to class.

LADY SMITH: Did you hit all of them in

A. No. If the lad was out of order, I

discipline.

little clip on the

of order.

line-up before they

the line-up.

would say.

LADY SMITH: Were these boys wearing shorts?

A. Yes, they did have short trousers,

short trousers, yes.

LADY SMITH: Your laces, you say, were about 16 inches long?

A. That's correct.

LADY SMITH: So the laces could also have hit their legs?

A. Well, not necessarily, no.
LADY SMITH: Thank you.

Mr MacAulay.
MR MACAULAY: My Lady.

MBJ

a time when some of them ran away:

goes on in paragraph 177 to say there was

'... and the day after we ran away,

Brother Benedict, who was in charge

37

of us, took me down
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That's correct. I never knew this lad,.

You'll see what his allegation is, it's quite a serious
one, that you hit him on the back with a bat. Do you
see that, 154. He had to be taken to the matron and you
told the matron that he had fallen.

Do I take it that your position is that simply did
not happen, because you would say that there was no
cross-over between you and this boy at St Ninian's?
That's correct and there was no cricket in St Ninian's
when I was there.

I think you make the same point at paragraph 145, if you
just look at that.

This person -- his name appears fourth from the top
of the list and he's taken the pseudonym 'Michael' in
giving his evidence and you have looked at that. Again,
you make the point at paragraph 145:

''Michael' provided a statement to the Inguiry in
which he makes allegations of physical abuse against me.
He was not in St Ninian's when I worked there. Due to
his age, I know he was not at the school when I worked
there. He was born in 1962. Boys came to St Ninian's
around the age of 10.'

You mentioned earlier that legally they could come
at eight, but the Social Work Department didn't send

them at eight years of age because they were too young.
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than your
We'll
thanks.
A. Thank you
LADY SMITH:
Just
One n
my Genera
At on
applicant
It's part
repeated
identifie
We'll
Thank

(11.34 am)

(11.50 am)
LADY SMITH:
MS MACLEOQOD:
pseudonym
This

LADY SMITH:

LADY SMITH:

morning has been so far.

switch off the link now. You go with my

We'll take the morning break just now.
before I rise.
ame was used by Michael which is protected by
1 Restriction Order. That was
e point he used the name of one of our

s, who is referred to at paragraph at 153.
icularly important that that name is not
outside this room and that person is not

d outside this room.

take the break just now.

you.

(A short break)

Ms MacLeod.
My Lady, the next witness will use the
'"William'.
is a witness who will require to be warned.
Thank you very much.
'William' (affirmed)

'William', the red folder has your statement in

54
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about the school in terms of what it was?

That it was residential and that the boys who were there
had been sent by the Children's Hearing system, and that
was about it, to be honest.

Who ran the school?

The De La Salle Brothers at the time.

Brother [USE :

Did that change during your time at the school?

Then when the Social Work Department took over in
the 1980s Brother - was and the
Brothers eventually all moved out of the school
altogether, and they appointed a bloke called Jim Tague
as head. That would be late 1980s/early 1990s,
thereabouts.

Did you live in the school?

No.

When you arrived in St Joseph's in 1978 did you have any
training up to that point in child protection?

None.

Any experience in interacting with children who, as you
described them, having been sent from the

Children's Panel?

None.
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I think they all came through the Children's Panel.

I don't know. Latterly we had day boys, but I don't
know 1f they were voluntary or not. I think when I went
there I think they were all Children's Panel.

Were you teaching a particular age group of boys?

No. No. The whole school.

You were teaching science to the whole school?

Yes, or attempting to.

In terms of the children's backgrounds then, were you
given information, either by another teacher or by

a Brother, about what the children's backgrounds were
and why they were -- individual children, I mean, did
you know their individual circumstances?

I think I would have access to files if I wanted to see
them. I can't remember if I looked at them or not to be

honest.

LADY SMITH: Do you know where the children's files were

kept?

There were social work offices in the school, so they
would be kept there. If I wanted information I would
probably ask a social worker, one of the residential
workers, rather than look at a file I would say, 'Look

what is the background for this particular person?'

You have mentioned Brother as SNR and
that _to Brother e Were there a number of
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Brothers at the school?

Yes. When I started there was Brother
Brother who was , Brother was the
bursar, who we never saw. He just took care of the
money. Brother , who was guite elderly. He was
retired. There was a Brother Cuthbert, he -- I think he
taught. I'm not sure. I can't remember if he was

a teacher or a social worker. 1 think he was a teacher,
but I couldn't tell you what of.

Was there a Brother Benedict?

Ch, Brother Ben, yeah. Mm hmm.

Were some of the Brothers teachers?

I think Cuthbert might have been.

Aside from the Brothers, were there also other lay staff
at the school, apart from yourself?

Yes.

Did that include teachers, social workers and various
others --

Houseparents, yes, aye.

Was there a lay headmaster of the educational side of
the school?

Yes.

Whe was that?

Frank Rochford, who had been a Brother apparently.

Did you receive any induction training when you arrived
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have them prepared'.

I said:

'If the night watchman is agreeable, then can't they
stay up to maybe 9.30/9.45 pm? If I'm on an evening
duty I'll make sure they're washed and they are ready to
go to bed. If the night watchman is happy, then why
can't it happen?'

It took a couple of years, but we eventually wore
them down and we had the bedtimes extended.

When you say 'we eventually wore them down', who did you
have to wear down, who made those kind of decisions

ultimately?

0.

Another thing you mention is to allow smoking in the
school?
Mm hmm. Yeah. That was always a bone of contention,
because obviously smoking is not a good idea. We know
this. However, glue sniffing was rife at the time and
we felt it was better. There was a big field area at
the school and boys would disappear down there and sniff
glue and we knew how dangerous that was. We lost boys.
We lost two or three boys who had died through glue.

We always felt it was the lesser of two evils that
if they were smoking, okay, that could result at some

peint in the future, cancer, we know that. But glue
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killed you there and then or it could and we always felt
that there was the lesser of two evils and we pushed and
pushed to let boys smoke, to get them out of the habit
of the glue. Again, that took a wee while and it was
over 's dead body at one point, but he eventually
relented and allowed the boys to smoke.

Did that have ultimately the effect that you thought it
might --

Yes.

-- that boys were less likely to then engage in glue?
Much less, much less.

In terms of having these changes gradually allowed, what
did you feel was holding back the Brothers in wanting to
maintain things as they were?

They were kind of stuck in their ways. That is the way
it always had been, so why change it?

In paragraphs 57 and 58 of your statement you discuss
something that you describe as a bugbear of yours and it
related to boys when it came to their time to leave

St Joseph's, that I think you noticed that their
behaviour got worse?

Yes.

Can you just tell me about the concerns you had about
the process involved in boys leaving the school?

It was a very abrupt change. We had them until they
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build up skills --

Yes.

-- that might assist them when they left?

Yes.

Can you tell me about that?

It was one of my ideas, that I felt that we didn't do
enocugh to prepare the boys for life after -- because
they were looked after. They had their clothes washed
for them and meals prepared. I thought it's a big, big
step when you're 16 to go out in the big wide world and
you've got no preparation for that.

I reckoned we could use one of these empty units or
part of it and do budgeting. The boys would wash their
own stuff. They would prepare their own breakfast. If
they were doing work experience they would make their
own sandwiches, make an evening meal. Just to try to
get into the way of coping with leaving.

Did the boys take to this, did they engage with it?

Yeah.

LADY SMITH: What about the Brothers? Did they engage with

this?
Yes. Because we couldn't have done that without the

Brothers' say so. So I think I said in my statement

that I said to Brother I was planning to take
them to the bookies and get them trained for -- he was
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horrified. I thought I'm just joking Brother, I'm just
joking. So I ran it past them, that this is what we
were planning te do. Because we had to have money
allocated for the boys to buy food and suchlike, so it
had to go through Brother and he was quite happy
for that to happen.

Another change you mention in your statement, 'William',
is in relation to qualifications the boys were able to
work towards?

Yes.

What happened there?

Well, there were none. I believe that historically
List Ds and before that Approved Schools were more trade
based and I think St Joseph's had had a cobbler at one
point and they did various trade skills. I would
imagine that was on the basis that when they left they
would maybe carry on and get a trade and I always felt
that there were no academic qualifications being
offered. So I pushed for that and, as it says there,

I brought in the City & Guilds.

By that time I was teaching maths. I had given up
the science. I was teaching maths and I felt the boys
had to leave with something to their name, rather than
just leaving us and so that was the City & Guilds.

Then when standard grades came in I pushed for that
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What were the forms of punishment that were used and
how was discipline managed?
It was usually loss of weekends. That was the main
punishment if somebody had done something that was
thought of as being worthy of losing a weekend, then
that's what it was.
How was it decided whether or not a boy would lose
a weekend? Was that done by an individual teacher?
I think I said on my statement I was eventually --
I eventually became a senior assistant, so I was part of
this meeting. There was the head, depute,
Frank Rochford, , who was the head of social
work in the school, myself, the other senior assistant
teacher and I think one social worker from each unit.

We would go through the boys and who had done
what --
This was a weekly meeting?
Weekly meeting on a Wednesday, which I thought was not
great either, because they then went and told the boys
who weren't getting home on a Wednesday that they
weren't getting home. So that didn't go down well for
the rest of the week.

I thought why do this on a Wednesday? Why not do it
later on in the week? So again we pushed and it was

changed to a Thursday meeting and the boys were told on
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a Friday, which made more sense to me.
I think you tell us there was a discussion about it and
ultimately it was up to the Head Brother whether or not
the boys were allowed home?
Yes.
Was any form of physical punishment used during your
time at St Joseph's?
I only saw that once, and that was a boy was belted on
the backside.
Indeed you tell us about that at paragraphs 110 and 111
of your statement.

What happened on that occasion?
He had -- there is a slight slope in the car park and
for reasons best known to himself he got out of the
minibus and let the brake off.
The boy?
The boy. It had rolled down and came to a halt and
felt it was necessary to -- he felt it was bad
enough to warrant the belt. So I had the misfortune of
being asked to be a witness.

So I think he got three or four of the belt on the
backside, with clothes on.
Just to clarify, what was 's role in the school
at that time?

Head of social work. The head of social work, the head
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of teaching, the depute and head each had a day at the
weekend when they were in charge of the school. So
would be in charge of the school that
particular day. So it was his decision what happened.
He didn't have to refer it to anybody.

Was that the only one time you saw physical punishment
being administered?

That was it, yeah. It was recorded in a book, which

I had to witness and sign.

Do you know what kind of book that was?

No. It was like -- it was like a journal kind of thing.
Had you seen the book before that?

No. Didn't see it before. Didn't see it after. Just
on that one occasion.

Did you ever discipline children physically?

No.

In paragraphs 35 and 36 of your statement, if I can Jjust
go back, 'William', if I can begin at 34, halfway down.
'William', I think you have been provided with
copies of a number of statements that people made to the

Inquiry?
Mm hmm.
I think what you say here at paragraph 34 is:
'I can't equate the stuff in the statements about

the beatings, as it was just not part of anything that
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other staff?

No.

I asked you specifically there about physical

punishment, but just to be clear, did you ever see any

behaviour from staff or Brothers towards children at the

school that caused you concern?

Only one. We had -- he was called Brother and he

was apparently interested in becoming a Brother and he

turned up at some point and he was completely unsuited

for what he was doing. I saw him a couple of times.
One time in particular he chased a kid down the

field. He was going to thump this kid who had been

cheeky to him or something. But he did not last long.

Why he was there, I don't know.

So this Brother you saw him chase a child down

a field?

Uh-huh.

Did you see him make contact with the child?

No, the child was faster.

When you say he didn't last long, do you recall there

being any discussion or chat about why he didn't last

long?

Yeah. I think we'd all raised concerns and I think the

Brothers themselves looked at what he was doing and

decided that that was not for him and he should move on

75



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

to something else.

Q. Was your understanding at the time then that he moved on
to something else because the way he was treating
children wasn't deemed to be appropriate?

A. Yes.

LADY SMITH: Do you remember how long this man who was known
as Brother “was at St Joseph's?

A. Several months. Perhaps four, five, six months.

LADY SMITH: Thank you.

A. I don't think it was a full year.

LADY SMITH: That's helpful. I appreciate you wouldn't be
able to give me a precise length of times, but we're
talking some months, not just a few weeks?

A. No, no.

LADY SMITH: Thank you.

MS MACLEOD: Just to follow up with that, 'William', do you
recall approximately when in time during your period at
St Joseph's he was there?

A. Mid-1980s. 1984 maybe. There or thereabouts. Maybe
slightly later.

Q. Can I ask you about your memories of record keeping at
5t Joseph's.

What records do you recall being kept in relation to
children?

A. On the teaching side, I had a register. So I would mark
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Mm hmm.

This is set out from paragraph 167 to 202 of your
statement.

I think the people you were asked about were

, Brother € , Brother S

I think what you tell us -- correct me if I'm wrong,
'William' -- but that in relation to these people, other
than the incident you've told me about involving
Mrand the corporal punishment, you never saw them
treating a child in a way you would consider to be
inappropriate?

No. I never saw either. Didn't even know
he'd been at the school.

I think you were also asked about other people that you

didn't know, including Brother , Brother
and a g™ .  You didn't know these people?

No. Actually, I think since then -- I said earlier that
Frank Rochford had been a Brother. I think he may have
been Brother-way before I came there, but

I could be wrong in that.

Brother Benedict is somebody that was mentioned earlier

on in your evidence. What was Brother Benedict's role
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LADY SMITH: Just to be clear, 'William', you tell me there

A.

were bottles of chemicals, including a bottle of
ammonia, in the cupboard when you took the room over?

Yes.

LADY SMITH: Why didn't you get them removed?

A.

I did.

LADY SMITH: When?

A.

I took the room over about the same time as I was
starting to find out about the standard grade maths and
the -- when I got the head of maths from Ross High to
come down he said he would give me all the syllabus and
I said:

'Look tell you what, we'll do a trade. You get the
science department to come down here, take all these
chemicals, because I don't want them.'

He said:

'That's fine, we'll do that.'

So the head of science came down, took one lock at
the cupboard and said, 'You can't have them'. So
I think the next day men in white suits turned up and
I think Brother got a mouthful for these things
being on the premises and they were all removed, fairly

rapidly.

LADY SMITH: Thank you.

MS MACLEOD: If we can now look, please, 'William' at
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No.

This witness describes, in paragraph 232 of your
statement it is set out, something that he says that
happened when a boy he says stood up to you and told you
he wasn't going to put up with you throwing things. Do

you recall this incident that is described here?

1 KCS

I don't recal , no.
Do you recall this incident in relation to any boy at
the school?
No.
Finally, 'William', if I can take you to the applicant
who has taken the pseudonym 'Alec', and to paragraph 240
of your statement. What he says is:

'There was a band called the UK Subs, they were
a punk band, they wore black armbands. I pretended to
be a fan and bought an armband. I put a swastika badge
on it and wore it to 'William's' class. I didn't
realise at the time what a swastika meant to him. It
was only when I was older that I thought: how could
I have done that? He asked me politely to take the
armband off. I escalated it by doing a Nazi salute.
'William' went radge, he went crazy, he ripped the
armband off, dragged me out of the class and down the
social work corridor.'

Did that happen?
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statement that is so helpful in so many ways and by
coming along today to give your oral evidence.

I said at the beginning, I appreciated that we were
asking you to do something difficult and I'm glad to say
it's now at an end, so far as we are concerned, and
I'm able to let you go and hopefully have a relaxing
afternoon.

Thank you wvery much.

Thank you.

(The witness withdrew)

LADY SMITH: Before I stop for the lunch break, a man was

referred to who is known as Brother , not to be
identified outside this room.

There was also reference to the name of an applicant
whose first name was Please do be aware that no
applicants are to be identified outside this room,
unless they have opted to waive anonymity.

Also a reference to I may have mentioned
his name before as being a man who is not to be
identified outside this room, but in case I haven't,

I remind you of that.
Lunch break now and another witness at 2 o'clock,

I think; is that right?

MS MACLEOD: Yes, my Lady. That's right.

LADY SMITH: Thank you very much.
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on a fairly large site, a couple of football pitches
down the bottom. The building itself is neoclassical,
so it's fairly imposing.

I remember I was interviewed in BN
office, Brother office, which is quite a big
office. A sort of table that he sat behind and I was
sort of met and given coffee and that by a couple of
members of staff. I don't know who they were actually
at the time, but I just got a good feel from it and from
the people I met during the interview.

You tell us in paragraph 5 what you made of the culture
at St Joseph's. I'll just read what you say in that
paragraph, it will come on the screen. You suggest that
their approach to care was set out in a publication from
the late 1950s, and I'll read that:

'"The Brothers attempt to foster a kindly spirit in
their intercourse with the students and to maintain that
discipline which is of course essential in every school,
not so much by the enforcement of rigid rules and
regulations as by advice and guidance given in
a brotherly spirit. The object being to make the school
not only a place for education and for the moulding of
character, but likewise a happy home.'

In your view, did that reflect the culture you came

across when you went to St Joseph's?

a5












10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

You go on in your statement, 'Dominic', to tell us
a little about the way in which working relationships
operated. One thing you say is:

'"There was no direct line management system at that
time.'

Would you report to anybody, either in Benildus or
in Ogilvie cottage?
Well, I would report to the cottage warden presumably in
the first instance. And there was a head of social
work, so =-- I guess they would be my line manager if you
talk about a line management structure, but it was more
complicated than that in the sense that a lot of the
work I did was within a particular team in the evening
and at weekends and the sort of lead of that team was
the -- he was head of education,
Frank Rochford, so a lot of my direct contact with one
of the senior staff would have been with Frank.
I think you tell us in your statement that there were
four of these residential cottages with the same sort of
structure; is that correct?
Well, there were four when I started. Then one of the
numbers started to reduce across the sector, I think.
One of the cottages closed down, probably about 1983, so
there were three for most of my time there, until

towards the end when the cottage that had closed down
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re-opened as a girls' cottage.

In your time, were the numbers of placements going down?
Yeah. There was about 20 boys per cottage when

I started and there were four cottages, so that would
have been around 80. It reduced, numbers per cottage
reduced -- well, number of cottages reduced from four to
three. Numbers per cottage from probably 20 to around
14/15.

What you tell us at paragraph 27 is:

'List D schools were charitable bodies funded by the
Social Work Services Group of the Scottish Education
Department. They were run by a board of managers, who
would appoint senior staff.!

Just on that, were you conscious of there being

managers' visits to St Joseph's when you were there?
No -- I knew there were managers' meetings on a regular
basis, yeah. I think probably monthly -- I don't know.
I knew there were regular managers' meetings. I didn't
have much contact with managers.

Looking at the general structure, I think you tell us

that when you started, Brother Was

Yeah.

Apart from those, were there other Brothers -- you have
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mentioned Brother Benedict, and we'll come back to him,
but apart from those three, were there other Brothers
engaged in any way in the care of the children?

Not in the care of the children. There was one other
working Brother, Brother who was the bursar, but
he died probably about 1983 or something and there were
a number -- there was a Brothers' community essentially
on the top floor of the main building and there was
about three -- two or three other Brothers who had
retired there, so they lived on the premises but had
nothing to do with the care of the children.

Looking to your own commitment to being there, can you
help me with that. Was that a daily commitment? Would
you be there on a daily basis?

I'd be there Monday to Friday and one day every second
weekend and an evening or a couple of evenings. Yeah,
it was a fairly full-on commitment.

During the week, was it 9 am to 5 pm?

No. It was 7.15 am -- a variation of 7.15 am to

4.30 pm, 8.30 am until 6 pm and then you would do a late
night on top of that.

I think you tell us in your statement that when you
began you were living with your parents in Edinburgh; is
that correct?

Yeah.
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A.

other than, you know, the one that you are going to come
on to, Gary.

Would you occasionally have a child in your own house?
Yes.

Was that the practice among not just yourself, but
others --

Yeah. It wasn't everybody who did it. Some felt more
comfortable with it than others. My view was that you
could adopt different approaches, as you are working in
one of the schools you could take a sort of jailer
approach or you could take a more relational approach
and my own sort of preference was to try and break down
some of the barriers. It didn't bother me if kids knew
where I lived. I wasn't afraid that they would break in
or anything like that. Yeah, I did take them into my
home occasionally.

Do I take it from that, that to see a child go off with
an adult who was in some way connected to St Joseph's
would not be an unusual thing to see?

No.

I think we're going to come on to a particular

social worker who was involved with a person we know as

Gary McQueen. Was it known that he -- his name was

IAZ -- would take Gary out on occasions?

It was known to me and to Ron McKinnon, I guess, and --
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yes, I think it would have been. He wouldn't have been
the only social worker, you know, I don't know if I knew
at the time thatwas taking Gary home or anything
like that or -- no, I did, I did know that sometimes he
was doing that, but I thought sometimes it was just for
a walk or just some sort of recreational sort of
opportunity.

Yeah, no, people would have known.

LADY SMITH: Would the school have to have given permission?

A. The school wouldn't have, because in this instance the
social worker was the supervising authority. So I don't
think the school would have had a sort of role there in
terms of giving permission or not.

LADY SMITH: Were these occasions of boys being taken out in
this way specifically recorded anywhere?

A, I suspect they would only have been recorded within the
daily records of any other recording that would have
been done a daily basis.

LADY SMITH: Would you have any memory of that?

A. Not specifically, no.

LADY SMITH: Thank you.

MR MACAULAY: Would the record be made by the headmaster or
somebody else?

A. No, it would be the key worker, one of the residential

social workers. Each of the boys would be allocated
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a key worker, which would be one of the two residential
social workers. So the key worker for particular boys
would do the daily records for those boys.

As far as Gary McQueen is concerned, were you his
social worker --

Yeah --

-- when he was there?

-=- I was.

Do I take it from that, he was in the cottage that you
were attached to?

Yeah.

Can I just ask you briefly about the teaching staff.

In your time, were there any Brothers still involved
in the teaching of children?
Brotheroccasionally would do I think religious
education or something, but, no, not regularly.

I take it from that that the teaching staff comprised
essentially of civilians?

Yeah.

The picture I get from you,, in your time is that
St Ninian's 1is very much monopolised by civilian staff?
Almost entirely. As I say, there were two working
Brothers. There was about eight or so teaching or
instructing staff, who were all lay people, and just

about all of the residential social workers were lay
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indeed before, corporal punishment was permissible.

What was the position by your time at St Joseph's? Was
there any corporal punishment?

None. It had been abolished, I think, officially in
List D schools before it was in mainstream schooling.

So I think it was abolished in 1978. But there had been
a period I think before that where they were working
towards abolition, so it probably wasn't used from about
1976, I would guess.

You do tell us about there being challenging,
inexplicable sometimes, violent behaviours and that's
where your restorative-type approach would come into
place to try to deal with that?

Yeah.

The denial of privileges, was that also part of the
disciplinary process?

The main privilege would have been denial of leave and
when I started there was still an element of that, that
kids were denied leave. And that would be a sort of --
what would be called a behaviourist system and I don't
think -- we didn't operate a behaviourist regime. So we
moved away from that. I think when Brother
, Frank Rochfordand boys
started to live closer to home, then we stopped using

leave as a sort of punishment if you like or
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a privilege. We stopped thinking of it as a privilege.
We saw it as something which was kids' rights and they
should be spending time at home, so we stopped actually
using that. We'd only stop kids going home if there was
good reason why they shouldn't go home, which were home
related rather than school related.

In terms of other privileges, we might sort of stop
them going to an activity, but again as I say in my
statement, we sometimes did counterintuitive things
there and if kids had misbehaved then you wanted to sort
of bring them back into the fold sometimes, so you would
involve them in activities.

In any event, what you do tell us quite plainly in your
statement, that there was no physical punishment?

There was no physical punishment.

You say you never hit a child during your time there?
Not as a punishment, no. I think in the course of, you
know, some of the physical interactions then, you know,
there were -- these could be messy, but I never ever hit
a kid as a punishment, no.

Restraint is quite a topical topic these days.

I suspect it wasn't discussed very much in the 1980s,
but did children have to be restrained on occasion?

I remember in my interview with Brother and he

said something to me about kids -- boys can sometimes
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Although there wasn't a formal complaints system as you
have mentioned, there were ways and means into which
complaints could come to the surface?

Yeah. I mean, there was always a member -- I say
'always', there were a number of members of staff that
boys could go to and you have a relationship with/speak
to if they felt -- actually, Brother both
Brothers, Frank Rochford, you know, they were peocple
that I think boys trusted that if they weren't happy
about anything they could go to.

I think there was a lot of staff like that that boys
could go to. Most of them, as I say, were regularly
going home to parents. They all had social workers,
they all had allocated social workers. So there were
outlets that if they wanted to complain then they could
do so.

You tell us also about, at paragraph 93, there was the
forum of a cottage meeting held on a Friday morning,
when boys and staff could collectively work through
issues?

That came from some of the sort of free school movement.
Not just that, there was a lot of really progressive
stuff going on in the List D schools in the course of
the 1970s and 1980s and the cottage meeting or the

equivalent happened in a whole number of schools.
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the school?

A. Yeah. There was an assistant principal officer from the
Social Work Department who used to come down, I think
weekly.

Q. As far as anyone from the board of managers would be
concerned, before that did you ever speak to anybody who
might have been from that board?

A. I think maybe at formal occasions or something like
that, but not routinely, no.

LADY SMITH: Can you give an example of a formal occasion

when you might have come across them?

A. I was thinking actually of every year |uaid :

come down, so it might be something like that or if
somebody was retiring or, vyou know, a sort of social for
that.

LADY SMITH: A special event of some sort?

A. Yes.

LADY SMITH: Thank you.

MR MACAULAY: Record keeping, you tell us about that.

Would you be engaged in keeping records of children?

A. Well, each residential social worker would do -- I don't
know if they called them daily records at that time, but
essentially a sort of running tally of what boys were up

to and whether there was anything to report on them or
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but then you were in the same cottage after your
placement. You would have been involved with him then?
Yeah, very closely.

What did you make of him at that time?

I didn't know him from the past, so it was a more
intense sort of working relationship thereafter.

I liked him. I got on well with him. He was a bit
quirky in the sense that he was sort of old fashioned.
He sounded as though he was just out of the, you know,
rural Ireland.

The boys liked him. He had fairly clear
expectations about what he expected from them. He was
gquite sort of regimented in some senses, but there was
a warmth about him as well that the boys liked.

You have mentioned Brother who

SNR You describe him as being a lovely gentle
man and inspirational in his own way. You were
impressed by him?

Very much. He's the antithesis of what you might expect
of a List D school. He was fairly
slight. He was incredibly gentle and yet he had a way
with boys that -- yeah.

And Brother kg ; his _ you mention him at

146 and your recollection of him is a kindly older man

who _for the school?
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preparing for_ but he was -- yeah, he was
a bit of a _ He'd been there for a long time

and been in other schools as well. A very experienced

NR

(2]

I think when you came to leave St Joseph's that was
because you went to a promoted post elsewhere?

Yeah.

Did you say that was 19917

It was the turn of 1989/1990.

I mentioned earlier the social worker, . He
was not attached to St Joseph's, is that correct?

Yeah. He was an employee -- he would have been Lothian
Regional Council at the time and he was a social worker
in the Craigentinny Social Work Team in Edinburgh.

Can I turn to paragraph 186 of your statement.

Perhaps before I do that actually I want to go back
to Brother Ben, because you'll be aware that Brother Ben
faced three trials, one in 2003, 2016 and 2021. Did you
require to give evidence at any of these trials?

The second two, not the first one.

What was your purpose in giving evidence?

I guess mostly character reference, yeah. I think in
the second one I was able to speak to -- most of the

charges were actually older charges. In the final trial
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Gary was on my side, if you like. He would support
me with other boys and we just got on together. He was
actually -- he got on well with most adults, he was very
socially skilled in a lot of ways.

We did a lot of things together, mostly in school,
occasionally out of school. Take him for a cycle or
something like that. We -- yeah, as he approached
school leaving age then I started becoming involved in
what he might do thereafter and we spoke about catering.

So I took him for an interview with the head of
catering at Telford College and we started working
towards him applying for a catering course. There was
a point when catering was taking off as a career.

You know, him and I and, his
social worker, went for a few meals out with him, just
really to sort of give him an experience of types of
food that he would never have had in his sort of home
setting.

So, yeah, we did that. And after he was admitted --
he got the place at the catering course, which was at
Jewel and Esk Valley College, I maintained some sort of
contact with him, just to sort of see that he was still
on course.

At that time, having left St Joseph's, he would no

longer have a social worker allocated to him because
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A.

I think that we all realise that a lack of boundaries
can become a real problem, but I think that boundaries
are interpersonal rather than procedural most of the

time.

LADY SMITH: Thank vyou.

MR MACAULAY: You mentionwho was Gary's

social worker from the community. I think we discussed
this already, but did take Gary out
overnight, didn't he, from St Joseph's?

Yeah. I think he probably did that more than I was
aware, but it wouldn't have been entirely from

St Joseph's. A lot of the time that would have been
from home. Because Gary spent a lot of his time at home
as well.

Just on that, perhaps getting a timeframe. Gary told us
that he was born in- 1969 and that he was
admitted -- the records tell us rather that he was
admitted to St Joseph's on about 8 March 1983, when he
would be 13-and-a-half. Would that be about right?
That makes sense.

His supervision was terminated on 16 July 1985, when he
was almost 167

That would make sense.

I think you are going on to say that for part of his

time at St Joseph's he was a day pupil?
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you met Gary a couple of months ago, before you were
actually asked to give a statement to the Inquiry, is
that right?

I did, yeah.

How was that meeting?

I think I'd been along at the shops and I was coming
home and there was a neighbour across the road getting
a new roof and there was a lot of workmen around and one
of the workmen shouted over to me, ' and

I didn't recognise him initially and I certainly didn't
recognise him in that context, because I had him as

a chef, he said. 'It's Gary', and so we -- yeah, we
sort of reacquainted one another after -- I think the
last time I'd seen him was at his wedding in 2006.

You had been to his wedding?

I'd been to his wedding.

I take it that was a friendly meeting you had with Gary?
Absolutely. I had about three or four meetings with
him, because they were on the job for a number of weeks
and he came in for a coffee and ...

You tell us in your statement that he told you that he
had had good experiences at St Joseph's?

He did. He reminded me of me taking him to the theatre
and inspiring a like of the theatre, which he still has.

He -- I mean, I thought that Gary had good experiences
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at St Joseph's. I wasn't aware of there being bad
experiences particularly.

So, yeah, he did speak about some good experiences.
Did you notice in his time there that there was some
change in his personality?
Yeah, oh, very much and I was very aware of it and I was
very upfront with Gary about that as well. That I was
concerned about his state of mind, mm hmm.
I think subsequently you were told by Gary that he had
been sexually abused by is that correct?
In 1986.
Yes. Much later on, I understand that.
Yeah.
But you had some contact with him then and you then
learned that there had been the sexual abuse at a time
when he was at St Joseph's?
That was only later. That was in 1999. I wasn't aware
in 1986.
I follow that. I meant the 1999 contact. At that time,
you became aware that Gary was saying he had been
sexually abused by?
Yeah.
Looking back, do you think then that that might have
been a reason why he had this change in his personality?

It would make some sense, mm hmm.
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Q. Did you speak to him about how he was feeling at the
time though?

A. Yeah. I tried. I tried really gquite a lot to try and
get to the bottom of it. I think I thought that it was
to do with his relationship with his mun, -
within the community or just adolescence.

No, it didn't occur to me that there was anything
sort of sexual or certainly anything sexual with

Q. His refusal to tell you that I think you tell us that's
not uncommon for those who are sexually abused?

A. Yeah, I think -- yeah, I accept that, yeah.

MR MACAULAY: My Lady, that's 3 o'clock. We normally have
a short break.

LADY SMITH: Would that be a good place to pause?

If it would work for you, 'Dominic', I'll take the
afternoon break just now and then we'll resume your
evidence after that. Would that be okay?

A. Okay.

LADY SMITH: Thank you.

(3.03 pm)

(& short break)

(3.13 pm)

LADY SMITH: Mr MacAulay.

MR MACAULAY: My Lady.

'Dominic', you point out some inaccuracies in Gary's
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Q.

statement that you have regard to.

For example, at 194, you quote from Gary saying the
De La Salle Brothers ran St Joseph's and they also had
St John Bosco's in Fife and a place called St John ...
and we know that's not correct, that is clearly
inaccurate.

Likewise, I think at 196 and 197, Gary has given his
impression as to what the staff commitments were, but
clearly again there are inaccuracies there?

Yeah.

That might be understandable, loocking back.

Yeah. Some of that is a bit odd, because -- yeah,

I mean, it's not a big issue.

You pick up the point that when boys might have been
woken up and when mass might have been.

There is a point you pick up at 202 about cycle
trips and you say that Brotherwould not have
organised the cycle trips. It was you and others, the
staff?

It was me and two of the teachers, yeah.

Was there a situation when Gary indicated he didn't want
to go on the cycle trip?

I don't even think he indicated. I think he just didn't
turn up the day that we were setting off.

I think Gary seemed to suggest there was a record that
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he had made contact with Brother

I wasn't aware of that.

You have indicated that in relation to work experience,
you would be heavily involved in arranging that for
someone like Gary?

Not so much me. We had -- there was a sort of leavers'
cottage, now not all of the boys approaching leaving
were in the leavers' cottage, but there would be

a programme of work experience for all the boys in their
final term really and one of the social workers,
, would organise the work experience
placements.

There was a well-established scheme to manage that?
Yeah.

You have regard to what you have set out at paragraphs
212 and 213 about an incident that Gary narrates about
when he got what he called a couple of lickings off the
staff.

As you pointed out, the name of the person -- the
person has a cypher, but I'll name who it is so you know
who it is, but this name will be redacted and will not
go outwith the room.

The person he's talking about there is

1AX

a did you know [

Uh-huh. Yeah, uh-huh. He was only there for -- from
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hospital treatment?
No.
Do you think that's something you would have known and
learned about?
Yeah. If somebody had broken ribs and stitches in
a mouth wound then I would have known about it. It
would have been all round -- everybody in the school
would have known about it. You know, it wasn't the kind
of thing you could have kept -- that could be kept
hidden.
You point out that if Gary was being abused by his
social worker, [ , at the age of 11 or 12 that
would be before he went to St Joseph's?
Yeah. That's only come out in the statement that I saw
from Gary from the Inguiry. He never told me any of
that subsequent to that. Yeah, it would have been way
before -- well, a couple of years before.
Can I then take you to what we can call the Peebles
incident.

Can you tell me about your side of that? And we'll
begin with a phone call.
Yeah. I mean, Gary had my phone number. He didn't use
it much, but I think it was probably a Saturday morning.
I got a phone call probably about 5 am and it was

a reverse-charges call asking if I could take -- I would
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take this call, which I did. And Gary was on the other
side really gquite distressed. It was hard to actually
work out what was going on.

So he had told me that -- I think essentially that
his social worker, had molested him. He had ran
out the house and was running or was, you know, making
his way back to Peebles. I think the house that
was 1in was a few miles outside Peebles.

I managed to sort of slow him down enough to say,
well, if you go to Peebles, go to the swimming baths,
you know, I'll come down and collect you from there.

I knew that he would know the baths, because as a group
we used to go down, each of the cottages would go down
to sort of camping spot on the River Tweed between
Peebles and Innerleithen and we'd go in one day to the
swimming baths. So I thought he'll know that, so I told
him to meet me there.

I went down and it -- I think it was probably about
June or something, because I remember driving down and
the sun was rising. I picked him up and took him back
to Edinburgh. I was going to take him back to his
gran's and he said, 'She'll just get worried if I go
back now, she'll wonder why I'm coming back at this
time'.

So I took him back to my flat. Gave him a cup of
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tea and just sort of chilled there for a couple of hours
and I took him down to his gran's.
When you picked him up what sort of state was he in?
He was still really guite distressed, yeah. In a way
I had never really seen him. I had seen him sort of
looking as though he was very anxious and that, but he
was sort of more distressed this time than I'd seen him.
Did he tell you at that point anything about what had
happened, in addition to what he might have suggested on
the telephone call?
Not much more. A bit more detail. I think he had
said -- I remember something about him saying that when
it came time to go to bed he had said: where am
I sleeping? And there was only one bed and he started
to get anxious about that and thenstarted sort of
horseplay with him, inappropriately, and he felt that --
probably sexually and he thought, I need to get out of
here. So pushed him out, ran out the house.

He said thatcame after him and he threw
a brick or a plant pot or something at his car and got
away, but that was about as much as he told me really.
Was there any suggestion made of there being another
person in the property?
No, not that I recall, no.

Looking to the aftermath, you say that you took him to
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your house for the reasons you gave. Thereafter later
you say you took him to his grandmother's?
Mm hmm.
Did you take him to St Joseph's?
No, no, he was a year out of St Joseph's by that stage.
You would time this incident some time in 198672
1986, about late May/June 1986 I would say.
How did you leave matters with him then?
I left it that he was going to speak to his grandmother
about the situation and see what they together wanted to
do about it.
Did you yourself consider doing anything about it?
I didn't actually, for the reason was that Gary himself
was saying, 'I don't -- I'm not going to the police'.

I didn't probably know what I could have done. If
Gary wasn't going to the police, I couldn't make
a complaint to the police. They wouldn't have acted on
anything if Gary wasn't going to talk to themn.

I didn't really know anybody in -- he had moved job
as well by that stage so --
You mean
Yeah.
Did he have contact with children?
No. He had moved to I think an adult mental health post

in a different office.
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If that situation were to arise today would your
approach be any different today?

I mean, my approach was very different in 1999 when he
told me and he still didn't tell me he wanted to go to
the police. I think that we were governed by very
different understandings in the mid-1980s.

One, there was not the same understanding of the
long-term effects of sexual abuse.

But, secondly, there was a sort of ethical principle
of client self-determination. If essentially an adult,
legally an adult, was telling me that he didn't want to
go to the police, then I didn't feel I was in any
position to override that.

Were you influenced in your approach at that time by the
fact you knew thatwas not involved with
children?

I was aware of that. That probably was one of the
factors that informed my decision, yeah. I remember
saying that to Gary's gran.

You said that to her?

Yeah.

Do you know what his grandmother did?

I didn't. I don't, no. I don't.

Your position is, just to be absolutely clear, you were

not taking Gary back to St Joseph's to a potentially
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abusive situation. You were taking him essentially
home?

I took him to his gran's. I didn't take him -- I think
Gary's statement says that I took him out for a meal
withthat self-same night. I didn't.

Did you take him out for a meal some night after that?
No. ©No, I don't understand that.

You had taken him out for meals before?

Previously, yeah.

Can we then come on to, I think 1999, when you had some
further contact. Leaving aside -- was his wedding
before that or after that?

No, his wedding was probably about 2006, I think.

In 1999 you had some contact with Gary again. Can you
tell me how that came about?

Well, I think we had sort of met up by chance in about
1997 and I had seen him two or three times, but
specifically going for meals in the restaurant where he
was head chef at that point. And then he phoned me at
some point in 1999 to say, 'Can you come and speak to

me? My head's in a bad way'.

So I went round to his flat in_ either

that night or the -- the following night, I think. He
told me that, yeah, he was -- his mental health was in
a bad place, that he -- his partner at the time had
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suggested -- what he told me I think at that point was

that he had gone for a walk with _and his
partner up the Pentlands and _had shown him

a picture of and Gary says he flipped and

sort of took it out on his girlfriend. She had said:

'Look, you need to do something about this anger,
this rage or whatever.'

And she said you need to -- you know, 'Speak to
A . I had met her a couple of times and I presume
from her suggesting that that she must have assumed that
I had a -- or Gary had a good relationship with me and
he could talk to me.

So he told me that there had been a previous
incident when he was still in St Joseph's, not in
St Joseph's, but when he was still a pupil there, when
had taken him out and there had been an incident
with and his partner.
Did he give you some detail as to what the incident
involved?
It was something about having been given drugs and
wakening up with some -- I thinkrubbing his back
and the suggestion was that 's partner had sexually
abused him.
Could it have been the other way round?

Well, I see in the most recent statement it's the other
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way round.

I know, yeah.

Q. You're not sure one way or the other?

A. No. I mean,

will be the

I think that the account I gave in 1999

account I believed at the time. That would

be the correct account from the time. It seems to have

changed.
Q. The account
was rubbing
A. Yes.
Q. Did you get
he had been
A. No.
Q. Was it just

A. It was just

you gave in 1999 was that it was that

his back and not-?

any indication from Gary at this time that

abused by [ in other places?

the one?

the one in 1999. He only told me about one

additional episode, yes, aside from the Peebles one.

LADY SMITH: You use the word 'episodes' in paragraph 249,

the third-last line, is that a mistake?

A. That is a mistake -- well, it's -- it was me responding

to Gary's statement and I hadn't at that stage gone

through the

statement I had given to the council in 1999

and that reminded me there had only been one situation

or one episode that he told me of at that particular

meeting and

I was responding really to the content of

Gary's statement where he spoke about a number of

further episodes, rather than just the one.
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Well, I think things had changed. I mean, there was

an expectation at that point and there was a set of
protocols, procedures, which I was well aware of in
which I knew I had to pass on that kind of information.
Essentially I was doing what would be expected of me.
You have a section in your statement, where you
talk about accounting for your thinking and actions in
1986 and that's beginning at paragraph 262. Can you
perhaps summarise what your thinking is there and what
message you're trying to convey?

Well, Gary in his statement says that I and the Brothers
were complicit in his abuse and I wouldn't accept that.
I think at every point I was acting on what -- On Gary's
wishes and that he didn't want to give a statement to
the police.

I know elsewhere in his statement he says I should
have taken him direct to the police station. He was
saying, 'That's the last place I want to go'.

So I mean I do actually -- it wasn't -- a decision
that I didn't think through. I had going on in my head
the fact that a4 wasn't working with children any
more. I had in my head the fact that you needed to --
well, I didn't at that point, because I hadn't done
child protection training at that point. But

subsequently I was well aware that you needed to sort of
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MR MACAULAY: Thank you for coming here today to answer ny
questions and providing the assistance you have to the
Inguiry.

My Lady, I can confirm that no applications for
guestions to 'Dominic' have been submitted.

LADY SMITH: Thank you very much.

'Dominic', may I add my thanks once more, both as
I say for your written statement and your evidence
today. It's been really helpful to hear from you in
person. I said I guessed that you would rather be
somewhere else and I'm sure you would now rather leave.
I'm delighted to say that you are able to do that and
I wish you a safe journey back home.
A. Thanks.
LADY SMITH: Thank you.
(The witness withdrew)

LADY SMITH: A couple of names. At one point Mr MacRulay,
by mistake, used this witness's actual first name, but
he's not to be identified in any way outside this room.
His pseudonym is 'Dominic' and that's what he's to be
known by. We also had a reference to a
we may not have had a reference to him before, and he's
not to be identified either.

MR MACAULAY: I think also the witness himself used his

first name.
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